
 
Consell Ciutadà per la Sostenibilitat 

 

PLENARI DEL CONSELL CIUTADÀ PER LA SOSTENIBILITAT 

Acta de la sessió del 4 de febrer de 2025  

Al Saló de Cent de l’Ajuntament de Barcelona, el dia 4 de febrer de dos mil vint-i-cinc, a les 

17.30 h, es reuneix al Saló de Cent de l’Ajuntament de Barcelona el Plenari del Consell Ciutadà 

per la Sostenibilitat, sota la presidència de la Sra. Laia Bonet, presidenta del Consell, assistit 

per la Sra. Marta Cuixart, com a secretària del Consell. 

Hi concorren els i les representants de les següents organitzacions membres del Plenari: 

Organització Representant (Sr./Sra.) 

Vicepresidència Primera del Consell; representant de GIXSU, Grup 

d'Interès per la Sostenibilitat Urbana 

Sergi López-Grado 

Vicepresidència Segona del Consell; representant de Posidonia 

Green Project  

Vanessa Salvo 

4A+A Arquitectura Ambiental Julio Bermejo 

ACEFAT AIE Joan Llena 

Agència de Salut Pública de Barcelona Josep Mª Jansà 

AMB – Àrea Metropolitana de Barcelona Elena Lacort 

ATTA Permacultura Teresa Ninou 

Calaix de Cultura Lídia Campmany 

CNAB – Club Natació Atlètic Barceloneta David Camps 

Col·legi de Biòlegs de Catalunya José Luis Casanova 

Col·legi Sant Josep-Carmelites Missioneres Cristina Martínez 

Consell de Gremis de Comerç, Serveis i Turisme de Barcelona Joan Guillén 

Consell d’Emergència Climàtica del Districte de Sants -Montjuïc Chiara Monterotti 

Consell de Sostenibilitat i Urbanisme del Districte de Gràcia David Montfort 

Consorci d’Educació de Barcelona Susana Navarro 

Diputació de Barcelona. Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la 

Sostenibilitat 

Blanca Martínez de Foix 

Eco-Union Helena Fortea 

Escola BetàniaPatmos Anna Hervàs 

Escola Pia Sant Antoni Oriol Batlle 

Escola Professional Salesiana Rafael Rodríguez 

Espigoladors-Es-Imperfect Anna Gras 

FAVB – Federació d’Associacions de Veïns i Veïnes de 

Barcelona 

Joan Maria Soler 

FEP Sant Ramon Lluís Sala 

Fundació Barcelona Comerç Mei Márquez 

Fundació Claror Mercè Jané 

Grup Municipal de Barcelona en Comú Guille López 

Grup Municipal d’Esquerra Republicana Rosa Surinyach 

Institut Escola Trinitat Nova Ana Puerto 

Lliga per la Defensa del Patrimoni Natural, Depana Josep Mª Carrera 
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Petita i Mitjana Empresa de Catalunya – PIMEC/PIMEC Comerç Judit Ligüerre 

Science for Change Verónica Capsir 

SCEA – Societat Catalana d’Educació Ambiental Màrian Navarro 

TMB – Transports Metropolitans de Barcelona Noelia Vázquez 

UPC – Universitat Politècnica de Catalunya Montserrat Bosch 

UPF - Universitat Pompeu Fabra Roser Corretgé 

UGT-Unió General de Treballadors Juan Luis Cantón 

 

No hi assisteixen i s’excusen:  

CCOO – Comissions Obreres de Catalunya 

Formació i Treball – FiT 

Fundació Roca i Galès 

EnginyersBCN 

Taula d'Emergència Climàtica del Districte de Sant Martí 

 

Hi assisteixen com a persones convidades: 

Anna Balletbò, Consell de Ciutat i Grup de Treball Recursos Hídrics Alternatius a l’Aigua 

Potable 

Cristina Castells, directora d’Energia i Qualitat Ambiental. Ajuntament de Barcelona 

Dante Maschio, Enginyers Sense Fronteres i Grup de Treball de Recursos Hídrics Alternatius 

Xavier Patón, gerent de Mobilitat, Infraestructures i Serveis Urbans. Ajuntament de Barcelona 

Monica Peláez, Wellecosystem, Grup de Treball de Recursos Hídrics Alternatius 

Irma Ventayol, directora de l’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat. Ajuntament de Barcelona. 

 

Suport a la Secretaria:  

Secretaria Barcelona + Sostenible  

 

Hi assisteixen com a públic una vintena de persones i es connecten 17 persones en directe a 

través del canal YouTube de l’Ajuntament: https://youtu.be/wDhVyUvOHIQ 

 

ORDE DEL DIA 

1. Benvinguda i presentació. Tinenta d’Alcaldia Laia Bonet, presidenta del  Consell  

2. Memòria d’actuació 2024 del Consell i de la Xarxa Barcelona + Sostenible.  

3. Presentació i proposta d’aprovació del dictamen del Grup de Treball de Recursos 

Hídrics Alternatius a l’Aigua Potable, a càrrec de representants del grup de treball  

4. Pla de Treball del Consell 2025  

5. Torn obert d’intervencions  

 

 

DOCUMENTS DE SUPORT A LA SESSIÓ 

Documentació enviada prèviament 

- Document de seguiment del Plenari 04/02/2025 

https://youtu.be/wDhVyUvOHIQ
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/m8yb6fpci5i37recoszvtf7pned3
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- Breu síntesi de l'activitat 2024 del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat i la Xarxa Barcelona 

+ Sostenible 

- Dictamen del Grup de Treball de Recursos Hídrics Alternatius a l'Aigua Potable 

- Informe de diagnosi del Pla Clima 2023 

Presentacions de suport a la sessió 

- Presentació de la sessió 

Aportacions complementàries durant la sessió: 

- Aportacions individuals per escrit als punts de l'ordre del dia de la sessió 

- Resultats opinions de l’activitat 2024 i pla de treball del Consell 2025 (enquesta) 

 

TEMES TRACTATS I ACORDS PRESOS 

 

1. Benvinguda i presentació. Laia Bonet, primera tinenta d’Alcaldia i presidenta del 

Consell 

La tinenta d’Alcaldia Laia Bonet, presidenta del Consell, rememora en la seva intervenció la 

trobada de fa sis mesos al Palauet Albéniz en què es va presentar nou Compromís. Celebra 

que des d’aquella data ençà s’hagin assolit 1.150 signants del Compromís.  

Destaca i agraeix a totes les persones representants de les organitzacions del Consell la feina 

feta i prevista. Destaca la feina del Grup de Treball de Recursos Hídrics Alternatius, que avui 

presenta el seu informe. 

També recorda que el passat mes de novembre es va aprovar la Mesura de Govern del Pla 

Clima, que concreta, prioritza, dota econòmicament i accelera l’acció climàtica. Recalca que 

posa la salut i la justícia climàtica al centre, amb una mirada als 73 barris de la ciutat i una cura 

espacial als infants i la gent gran. I amb respecte i reconeixement dels avenços assolits gràcies 

als plans anteriors.  

Explica que  l’Informe de Diagnosi referent a l’any 2023, que han rebut amb anticipació els 

membres del Consell, és el punt de partida sobre el qual es basa el Pla Clima. Pel que fa a al 

dotació del Pla, establerta en 1800 milions d’euros fins al 2030, posa exemples del canvi que 

representa aquesta dotació, en infraestructures d’aigua (17 vegades més) i generació d’energia 

fotovoltaica (5 vegades més). 

Acaba la seva intervenció amb una petició a tot el Consell. Constata que vivim una època en 

què els efectes del canvi climàtic es fan palesos en forma d’onades de calor, sequera, pluges 

torrencials i incendis. Lamenta que aquest 2025 ens hagi dut un negacionista del canvi climàtic 

al capdavant de la primera potència mundial. D’altra banda, posa en valor els assoliments 

locals gràcies a les polítiques municipals de les darreres dècades i els canvis d’hàbits de la 

ciutadania, considerant alhora que hem d’aspirar a més. Afirma que si volem que Barcelona 

assoleixi la neutralitat climàtica no ens podem permetre que la ciutadania opti per no fer res 

envaïda pel pessimisme. Per tant, demana ambició, valentia, esperança, optimisme i tenacitat, i 

compta amb el Consell Ciutadà per la Sostenibilitat per aconseguir-ho.  

https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/fvy2phv3rjg4fms5iwdb8a0spqet
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/fvy2phv3rjg4fms5iwdb8a0spqet
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/v49ucd0sauq056nfslwle3z642mi
https://bcnroc.ajuntament.barcelona.cat/jspui/bitstream/11703/139438/1/InformePlaClima_2023_120225_qbaixa.pdf
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/9v7vd5j4ycr29l12axrdme12woh0
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/sihw7uuf00ginq0kxa8hdinp2ml2
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/p4yabigaf1ixla31ez5k9g057mry
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Seguidament, dona la paraula al vicepresident primer, Sergi López-Grado, del GIXSU, que 

recorda l’ordre del dia i presenta els diferents punts. 

 

2. Memòria d’actuació 2024 del Consell i de la Xarxa Barcelona + Sostenible 

El vicepresident primer resumeix les activitats realitzades l’any 2024, amb suport visual de la 

presentació de suport a la sessió.  

Pel que fa al Consell, descriu les 3 sessions plenàries realitzades (una ordinària presencial i 

dues extraordinàries online per debatre i aprovar el nou Compromís), com també les 4 sessions 

de la Comissió Permanent i l’activitat del Grup de Treball de Recursos Hídrics Alternatius a 

l’Aigua Potable, que ha donat com a resultat el dictamen que es presenta en aquesta sessió 

plenària.  

Detalla tota l’activitat de representació al Consell de Ciutat, incloent 3 plenaris, la intervenció de 

presentació del Consell de Sostenibilitat a la Comissió Permanent del Consell de Ciutat, la 

participació a l’acte de celebració dels 20 anys del Consell de Ciutat, a la taula rodona sobre 

migracions i antiracisme i al Grup de Treball de Comunicació i Visibilitat. També explica la 

participació a les quatre sessions de debat convocades per a la construcció del Pacte per a la 

Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat, al nucli impulsor dels reptes de descarbonització i 

estalvi d’aigua i la recent creació del Jurat dels Premis Agenda 2030 Barcelona + Sostenible 

2024, format íntegrament per membres del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat. 

Seguidament recorda el procés participatiu dut a terme per renovar el Compromís Ciutadà per 

la Sostenibilitat, fase per fase fins a la seva aprovació el 7 de maig de 2024. Projecta el gràfic 

en què es de desglossa la composició actual de la Xarxa Barcelona + Sostenible,  incloent com 

a novetat persones a títol particular. 

Després de la presentació, la vicepresidenta segona, Vanessa Salvo, Posidonia Green Project, 

llança unes preguntes sobre l’activitat del Consell en format digital, que els i les membres del 

Consell responen a través de telèfon mòbil. Els resultats es projecten instantàniament en 

pantalla i es poden consultar com a documentació de la sessió. Les persones participants 

també fan aportacions de caràcter qualitatiu a través d’un formulari en paper. El recull de les 

aportacions també està disponible com a documentació de la sessió.   

 

3. Presentació i proposta d’aprovació del dictamen del Grup de Treball de Recursos 

Hídrics Alternatius a l’Aigua Potable, a càrrec de representants del grup de 

treball  

Quatre representants de Grup de Treball de Recursos Hídrics a l’Aigua potable resumeixen, 

amb el suport d’una presentació, l’origen, procés i dictamen resultant de la tasca del Grup, amb 

el propòsit d’aprovar-lo per Plenari i traslladar-lo a l’Ajuntament a través de la presidenta del 

Consell, la tinenta d’Alcaldia Laia Bonet. El dictamen que se sotmet a aprovació s’ha fet arribar 

a les entitats integrants del Plenari amb anticipació. 

David Camps, del Club Natació Atlètic Barceloneta (CNAB), recorda que el Grup va sorgir d’una 

proposta de mateix CNAB en context de sequera com a proposta per tractar la normativa sobre 

https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/9v7vd5j4ycr29l12axrdme12woh0
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/p4yabigaf1ixla31ez5k9g057mry
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/sihw7uuf00ginq0kxa8hdinp2ml2
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/sihw7uuf00ginq0kxa8hdinp2ml2
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/v49ucd0sauq056nfslwle3z642mi
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l’ús d’aigües regenerades i la seva gestió. Es va presentar al Plenari del Consell el 17 de gener 

de 2024. Recorda que la presidenta del Consell va intervenir destacant l’interès de la temàtica i 

va proposar ampliar l’abordatge a tots els recursos hídrics alternatius a l’aigua potable, i el 

Plenari va provar per consens la creació d’aquest Grup. El 13 de març de 2024 es va convocar 

una sessió participativa sobre la futura ordenança municipal d’aigües grises en què es va 

informar públicament sobre la creació del Grup i la proposta de funcionament. El resultat de la 

feina feta ha estat el dictamen que es presenta, que el Grup considera com a valuós si es 

transforma en polítiques públiques. 

Vanessa Salvo, Vicepresidència Segona i representant de Posidonia Green Project, fa notar 

que a la presentació s’ha esquematitzat el procés de creació del Grup de Treball com a model 

per altres qüestions que vulguin tractar entitats del Consell, ja que és funció de la Permanent i 

del mateix Plenari vehicular les necessitats que sorgeixin i donar-hi sortida. 

Continua l’exposició descrivint l’organització i activitat del Grup de Treball, que va realitzar 5 

sessions entre el 2 de maig i l’11 de desembre, una d’elles desdoblada en dos subgrups per 

temàtiques, un d’aigües grises i regenerades i un altre d’aigües pluvials i marines. Agraeix la 

col·laboració de BCASA, que va aportar informació valuosa a les sessions i va permetre fer una 

visita guiada al centre de control i als SUDS (sistemes de drenatge sostenible) per conèixer la 

realitat sobre el terreny.  

Explica que quan van anar avançant els continguts del futur dictamen, es va crear una comissió 

de redacció que es va distribuir els continguts a redactar part per part i es va reunir tres 

vegades per coordinar-se. La proposta de redactat es va compartir i validar amb tot el Grup. A 

la sessió de l’11 de desembre es va aprovar internament i es van acordar els propers passos 

per portar-lo a aprovació del Plenari. Destaca que el text ha estat elaborat per 27 

organitzacions incloent membres del Plenari. Posa en valor en termes de representativitat 

l’extensa participació i la diversitat d’integrants del Grup: centres de recerca, ONG, sector 

privat... 

Seguidament presenta la taula de continguts del dictamen, que inclou una presentació 

contextualitzadora i el gruix del contingut, que són les recomanacions del Grup de Treball, 

incloent incidència en la normativa, en la planificació i els projectes municipals, i un apartat 

addicional de recomanacions per incidir en l’impuls de polítiques supramunicipals. 

Dante Maschio, d’Enginyeria sense Fronteres, i Montserrat Bosch, da la Universitat Politècnica 

de Catalunya, exposen les demandes que fa el Grup de Treball a través del dictamen, que es 

resumeixen en quatre: 

- Integrar en la política i la gestió municipal el reconeixement de que la situació 

d'escassetat i vulnerabilitat hídrica és permanent. Fan notar que actualment hem 

superat la situació de sequera però la vulnerabilitat hídrica es manté. Al dictamen es va 

èmfasi en l’estalvi i les polítiques de gestió de la demanda. El Grup de Treball demana 

prioritzar les llars, els espais verds i els sectors econòmics i productius locals.  

- Revisar la normativa que afecti els usos de l’aigua. Fan palès que el desenvolupament 

del Grup de Treball ha coincidit amb el procés d’elaboració de l’ordenança d’aigües 
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grises i les recomanacions del Grup de Treball inclouen propostes de millora i 

d’augment de l’abast. També es proposa la revisió del pla d’emergència per sequera 

per facilitar el monitoratge, la vetlla del compliment del pla i particularment incidir sobre 

els grans consumidors. 

- Disposar d’una partida pressupostària dedicada a les accions de cultura de l’aigua i la 

promoció de l’estalvi en tots els sectors socials.  Aplicar mesures que vagin més enllà 

del que la llei obligui, com subvencions i bonificació de taxes, i facilitats i 

acompanyament per fomentar la innovació  i ajudar a superar entrebancs normatius. 

Promoure plans, pilots i prototips de solucions innovadores i replicables, com a ciutat 

capdavantera i resilient en front del canvi climàtic.  

- Impulsar la creació d’un espai de coordinació i col·laboració amb ens supramunicipals 

en el qual també hi estigui inclosa la societat civil com a factor de canvi. Conscients 

que l’Ajuntament té competències limitades sobre l’aigua, i tenint en compte que 

Barcelona i l’Àrea Metropolitana són una excepcionalitat al territori i que la ciutat depèn 

del sistema Ter-Llobregat, es fa èmfasi en la necessitat d’alinear polítiques i col·laborar 

amb altres organismes com l’àrea Metropolitana de Barcelona, Diputació, Generalitat i 

altres. 

La vicepresidenta segona proposa al Plenari l’aprovació del dictamen. El Grup Municipal del 

Partit Popular, coneixedor de que per Reglament els grups polítics tenen dret a veu però no a 

vot al Consell, fa explícita la seva abstenció. 

El dictamen s’aprova per consens sense cap oposició. 

La vicepresidenta segona, com a portaveu del Grup de Treball al Plenari, expressa una 

cinquena demanda del Grup de Treball, que és explicitar el traspàs del dictamen a la primera 

tinenta d’Alcaldia Laia Bonet, en el seu rol de lideratge del Consell, com a integrant del govern 

municipal i per les seves competències en ecologia, urbanisme, servis urbans i habitatge, en 

els quals s’inclouen les polítiques d’aigua. Com a grup de treball es demana un pla de treball i 

una calendarització per activar les recomanacions del dictamen, que mostri que la participació 

pot fer d’agent motor per aconseguir transformacions reals, contribuir a gestionar emergències i 

fer la ciutat  avantguardista, valent i ambiciosa. 

La tinenta d’Alcaldia i presidenta del Consell agraeix la presentació dels representants del Grup 

de Treball. Coincideix amb la intervenció en què s’ha distingit sequera i escassedat hídrica, i fa 

notar que malauradament ni la sequera hem superat, i seguim en fase d’alerta. Afirma que 

efectivament hem d’afrontar l’escenari amb una mirada supramunicipal. Constata la necessitat 

d’infraestructures però també d’un canvi de cultura per gestionar els recursos. Valora com a 

important haver obtingut el dictamen un any després de la proposta del Club Natació Atlètic 

Barceloneta i el fet que no inclogui només l’ús d’aigua regenerada, que ja és un repte en si 

mateix, perquè l’ampliació del focus dona moltes més possibilitats d’actuació que contribueixen 

a l’objectiu de reduir la dependència de l’aigua potable. Explica que l’Ajuntament ha entomat 

l’ordenança d’aigües grises, i en aquest projecte o en un altre, malgrat la irregularitat del règim 

de pluges, s’hauran de tenir en compte les aigües pluvials com a recurs, com ha estat 

tradicionalment. 
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Recull el compromís demanat pel Grup de Treball i entoma el dictamen. Informa que el 

compartirà amb Barcelona Cicle de l’Aigua, l’eina municipal per afrontar les polítiques públiques 

de l’aigua, per la seva anàlisi i valoració del que es pot millorar per reduir l’ús i la dependència 

de l’aigua potable a través de l’increment de l’ús de recursos hídrics alternatius.  

Proposa que es faci seguiment del dictamen i de la implementació de les propostes a través de 

la Comissió Permanent del Consell.  

 

4. Pla de Treball del Consell 2025  

 
De l’activitat prevista al 2025, s’exposen línies de treball significatives. 
 

Seguiment del Pla Clima i procés participatiu del Pla Calor, a càrrec d’Irma Ventayol, 

directora de l’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat  

Irma Ventayol recorda que, tal com ha explicat la presidenta del Consell, s’ha enviat amb 

anticipació l’Informe de Diagnosi del Pla Clima referent a l’any 2023, que és l’informe de partida 

de la mesura de govern del Pla Clima. Posa a consideració del Consell com en voldrà fer el 

seguiment a partir d’ara. 

També informa que l’Ajuntament està treballant en l’estratègia de calor, com una de les 

qüestions més importants pel que fa a l’afectació del canvi climàtic a la ciutat, juntament amb la 

sequera. Aquesta estratègia contempla intervencions a l’espai públic, als edificis, de protecció 

de les persones vulnerables, accions per emergència per calor, comunicatives i altres. Per al 

seu desenvolupament es llança un participatiu per, d’una banda, ajudar a identificar impactes 

de la calor sobre el benestar de les persones, els serveis i la ciutat. D’altra banda, per incidir en 

les accions del pla. 

Amb una presentació de suport, mostra els objectius del procés participatiu, fases, 

metodologia, agents a implicar i calendari.  

Posa en focus en la fase de debat, que tindrà lloc entre febrer i març. Es programaran sessions 

en què es compartirà el que ja s’ha treballat internament des de l’Ajuntament, es debatrà i 

recolliran propostes de millora de l’estratègia. Es realitzaran sessions amb els òrgans de 

participació que ja existeixen, vinculats a cada temàtica (Consell de l’Habitatge Social, Consell 

Municipal de Benestar Social), com també sessions específiques de salut, equipaments, espai 

públic, ombres.  

Les organitzacions del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat rebran una convocatòria de sessió 

per participar al procés, oberta les organitzacions de la Xarxa B+S. 

Creació de la comissió de seguiment de coherència de l’acció municipal, a càrrec de 

Sergi López-Grado, vicepresident primer del Consell, i Màrian Navarro, Societat Catalana 

d’Educació Ambiental (SCEA) 

Sergi López-Grado informa que, arran d’una carta enviada per la Societat Catalana d’Educació 

Ambiental, s’ha obert debat a la Comissió Permanent i s’ha aprovat la creació d’una comissió 
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de seguiment de coherència de l’acció municipal. Se n’informarà seguidament i es convidarà 

les organitzacions i persones del Consell a formar-ne part.  

Màrian Navarro explica que la SCEA va enviar una carta adreçada a Presidència, 

Vicepresidències i Comissió Permanent del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat, arran de la 

celebració de dos esdeveniments a la ciutat: el Formula 1 Fan Festival, amb la demostració de 

conducció automobilística al Passeig de Gràcia, i la desfilada Louis Vuitton al Park Güell. Va 

ser just abans d’iniciar-se les regates de la Copa Amèrica a Barcelona, i coincidint amb l’acte 

de signatura nou Compromís Ciutadà per una Barcelona + Sostenible. 

Des de la SCEA pensen que aquest tipus d’esdeveniments són contradictoris amb la 

transformació social necessària que ens ha de portar cap a la cultura de sostenibilitat tal com 

es marca al Compromís i el Pla Clima. Per això es va demanar a la Comissió Permanent poder 

debatre aquesta qüestió, tenint molt present l’apartat 5.3 del Compromís, en què es reclama 

coherència en l’acció municipal, agilitat administrativa i actuació exemplar. 

Agreix des de la SCEA que s’hagi pogut debatre àmpliament aquest tema en dues sessions de 

treball de la Permanent, que s’hagi recolzat el que es proposava des de la SCEA i s’hagi decidit 

crear aquest observatori de coherència. 

Sergi López-Grado explica que arran de la carta de la SCEA es van convocar les esmentades 

sessions de la Permanent, en les quals es va concloure per consens que hi havia la necessitat 

de què el Consell pogués donar una resposta àgil davant situacions que requereixen una 

resposta immediata, quan s’identifica un fet en què pot grinyolar la coherència entre l’acció 

municipal i els compromisos adquirits, i poder donar una resposta adequada i demanar un 

diàleg amb l’Ajuntament per poder-ho corregir. 

Es defineix així una comissió de treball amb els principis de confiança, compromís, 

comunicació, coordinació i complementarietat. Es planteja que estigui formada per entre 4 i 20 

entitats del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat i del Consell de Ciutat, al qual s’invitarà. 

Es planteja com un espai de treball de durada indefinida per donar veu a organitzacions i  

ciutadania signant del Compromís, que funcioni de manera àgil en resposta a sol·licituds 

específiques com podria haver estar el cas de la SCEA. El funcionament es pot acordar 

internament, i s’avancen com a recomanacions i propostes: 

- Fixar un punt d’ordre del dia a la Comissió Permanent. 

- Activar-se per objectius a demanda. 

- Convidar experts/es i universitats membres de la Xarxa per emetre informes i 
dictàmens. 

- Amb suport de la Secretaria 

- Crear un decàleg per les tipologies d’incompliment que es detectin, si són recurrents. 

- Crear una bústia oberta 

Les matèries a tractar dependran de les sol·licituds que es rebin. S’apunten a efectes 

il·lustratius, entre d’altres, actes o campanyes de promoció de la ciutat, grans esdeveniments, 
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turisme, habitatge o gestió de recursos,  des de la perspectiva de les implicacions 

socioambientals. 

Es demana, amb aquesta presentació, despertar l’interès i la implicació d’organitzacions i 

persones del Consell i donar cos a aquesta Comissió. 

Nou recurs itinerant de la Xarxa Barcelona + Sostenible, a càrrec de Marta Cuixart, 

secretària del Consell 

A petició feta per part de la Comissió Permanent, intervé la secretària per explicar la creació  

d’un nou recurs itinerant que va sorgir de la mateixa Comissió Permanent, arran d’una proposta 

de la Fundació Formació i Treball i Posidonia Green Project. La iniciativa consisteix en posar a 

disposició de les organitzacions de la Xarxa Barcelona + Sostenible, en règim de cessió, uns 

elements comunicatius adaptables i fàcilment transportables, que poden anar acompanyats 

d’una carpa i una taula. El seu propòsit és tenir presència en fires i esdeveniments per donar a 

conèixer al públic el Compromís i la Xarxa Barcelona + Sostenible, i sumar adhesions. A 

l’utilitzar el recurs, s’estarà creant un espai obert a les organitzacions de la Xarxa Barcelona 

interessades en participar i donar a conèixer l’acció per la sostenibilitat d’elles mateixes i el 

projecte col·lectiu. 

  

5. Torn obert d’intervencions 

La tinenta d’Alcaldia es disculpa per no poder-se quedar a la cloenda de la sessió per una cita 

sobrevinguda, fora de l’Ajuntament. Informa que es quedaran fins al final de l’acte, per 

qualsevol qüestió, Xavier Patón, gerent de Mobilitat, Infraestructures i Serveis Urbans, i Irma 

Ventayol, directora de l’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat. Agraeix la feina en els àmbits 

de treball del Consell per part d’Irma Ventayol i el seu equip, i novament la tasca 

desenvolupada pel Consell. 

S’inicia el torn obert de paraules amb una intervenció d’ACEFAT, que felicita la feina feta amb  

la refundació que es va fer del Consell, quan va canviar el nom de Consell Municipal de Medi 

Ambient i Sostenibilitat per Consell Ciutadà per la Sostenibilitat, i la maduresa adquirida. D’altra 

banda, pregunta per les oportunitats de participació de la comunitat educativa en el procés 

participatiu del Pla Calor, ja que s’ha explicitat la incidència en les escoles bressol, donant-se la 

circumstància que és on ha constatat que el manteniment és molt bo, i en canvi on troba 

mancances importants és a primària. És conscient que els centres educatius no depenen 

només de l’Ajuntament, però consulta quina col·laboració es preveu. 

Irma Ventayol respon que en les accions previstes al Pla Calor hi ha propostes per tots els 

centres educatius, incloses escoles bressol i primària, i també per tots els tipus d’equipaments 

que acullen persones vulnerables. Pel que fa al procés participatiu, a les sessions que es 

convoquin es pot incidir en els temes que siguin d’interès. Encoratja a participar-hi i a formular 

preguntes i fer aportacions en aquest marc, que seran molt benvingudes.  

Mei Marquez, representant de la Fundació Barcelona Comerç, intervé per posar la Fundació a 

disposició de Consell, per acollir el recurs itinerant el 9 de maig, a la celebració del Dia Europeu 

del Comerç de Proximitat.  Els 23 eixos comercials de la fundació es bolcaran en aquesta festa 
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institucional. A més, els 23 eixos celebren les fires i mostres de comerç al carrer, i estan 

obertes i interessades en apropar a la ciutadania les temàtiques que s’aborden en aquest 

Consell com el tema del clima, a través d’aquests esdeveniments i en col·laboració amb les 

escoles. Planteja que el que costa és arribar a la ciutadania i és una bona oportunitat que 

posen a disposició del Consell i de la Secretaria Barcelona + Sostenible. 

Vanessa Salvo, Vicepresidència Segona, complementa la informació sobre el recurs itinerant 

explicant que serà una via per donar a conèixer a la ciutat el que fa cada entitat en matèria de 

sostenibilitat, ja que s’hi podran posar fullets i materials de cadascú i ser-hi presents. 

Pel que fa a l’aprovació del dictamen del Grup de Treball de Recursos Hídrics Alternatius a 

l’Aigua Potable, informa que referents del Grup de Treball han redactat un esborrany de nota 

de premsa i el posen a disposició de les entitats, que el poden utilitzar i adaptar. 

Sergi López-Grado, Vicepresidència Primera, demana a la Secretaria com es poden cercar 

adhesions a l’Observatori de Coherència.  

La secretària recorda que es tracta d’un grup de treball del Consell i, com a tal, té molta 

flexibilitat de funcionament, que li atorga el Reglament del Consell. Suggereix aprofitar 

l’experiència del Grup de Treball de Recursos Alternatius a l’Aigua Potable i utilitzar-lo com a 

model: començar creant una fitxa tècnica amb les característiques del Grup per enviar-la al 

Consell, i convocar una sessió zero per començar a parlar de la temàtica, veure quin interès 

suscita i quines organitzacions estan disposades a implicar-se en aquest grup de treball.  

Sense més paraules demanades, es fa el llançament de la segona part de l’enquesta digital, 

dedicada a aportacions i opinions sobre el pla de treball del Consell 2025. Els resultats es 

projecten novament en pantalla. Es comenta particularment la importància de disposar 

d’indicadors, compartir-los, enriquir-los i vetllar pel seu seguiment.  

Finalment, el gerent de Mobilitat, Infraestructures i Serveis Urbans, Xavier Paton, dona les 

gràcies per la feina feta en l’àmbit del Pla Clima, que el mateix lidera des de l’Ajuntament. 

Destaca que a més de la bateria d’indicadors, es farà el seguiment de l’execució de les línies 

de treball del Pla, algunes de les quals ja tenen actualment resultats visibles. Convida a 

acompanyar el seguiment d’aquestes accions, tant les ja conegudes per aquest Consell com 

les que es presentaran al Pla Calor. Constata que tots els estudis deixen clar, malauradament, 

que aquestes qüestions seran destacades en les pròximes dècades i expressa que des de 

l’Ajuntament es procurarà estar a l’alçada, donar informació i aportar coneixement. Per acabar, 

posa en valor la implicació i activitat del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat, que considera 

notable dins el conjunt d’òrgans de participació existents a l’Ajuntament de Barcelona. 

 

La sessió finalitza a les 19.25 h. 

 

 

Secretària del Consell     VIP La Presidència 

https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.eu-west-1.amazonaws.com/p4yabigaf1ixla31ez5k9g057mry

